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Informace ze zasedání zastupitelstev města č. XXV ze dne 15.09. 2022 

a č. I ze dne 20.10. 2022 

1. Zastupitelstvo města vzalo na vědomí 
zprávu starosty města ke kontrole pl-
nění úkolů ze zastupitelstva města č. 
XXIV. ze dne 28.06.2022.

2. Zastupitelstvo města provedlo kontro-
lu rozpočtových opatření č. 9/2022, 
10/2022, 11/2022 a  12/2022 k  roz-
počtu města na rok 2022 a tato roz-
počtová opatření vzalo na vědomí 
bez výhrad.

3. Zastupitelstvo města provedlo kon-
trolu plnění rozpočtu k  31.08.2022 
a toto vzalo na vědomí bez výhrad.

4. Zastupitelstvo města rozhodlo pro-
dat do výlučného vlastnictví poze-
mek p.č. 888/2 – ostatní plocha, jiná 
plocha o výměře 13 m2, odděleného 
geometrickým plánem z  původního 
pozemku p.č. 888 v k.ú. Podivín panu 
M. T., nar……. Prodejní cena 500,- Kč/
m2 vč. DPH. Kupující uhradí veškeré 
náklady spojené s převodem nemo-
vité věci do jeho vlastnictví. Zastupi-
telstvo města schválilo Kupní smlou-
vu o převodu vlastnictví k nemovité 
věci č. 1/2022 na prodej pozemku p.č. 
888/2 – ostatní plocha, jiná plocha 
o výměře 13 m2, odděleného geome-
trickým plánem z původního pozem-
ku p.č. 888 v k.ú. Podivín. 

5. Zastupitelstvo města rozhodlo prodat 
do společného jmění manželů poze-
mek p.č. 721/7 – ostatní plocha, jiná 
plocha o výměře 2 m2, a pozemek p.č. 
721/8 – ostatní plocha, jiná plocha 
o výměře 134 m2, oddělené geome-
trickým plánem z původního pozem-
ku p.č. 721/1 v k.ú. Podivín manželům 
R. H., nar….., bytem…. a  V. H., nar. 
…….., bytem….. Prodejní cena po-
zemku p.č. 721/7 je ve výši 1.150,- Kč/
m2 vč. DPH a prodejní cena pozemku 
p.č. 721/8 je ve výši 500,- Kč/m2 vč. 
DPH. Kupující uhradí veškeré nákla-
dy spojené s  převodem nemovité 
věci do jejich vlastnictví. Zastupitel-
stvo města schválilo Kupní smlouvu 
o převodu vlastnictví k nemovité věci 
č. 2/2022 na prodej pozemku p.č. 
721/7 – ostatní plocha, jiná plocha 
o výměře 2 m2, a pozemku p.č. 721/8 
– ostatní plocha, jiná plocha o výmě-
ře 134 m2, oddělené geometrickým 
plánem z  původního pozemku p.č. 
721/1 v  k.ú. Podivín. Zastupitelstvo 
města pověřuje starostu města uza-

vřením smlouvy. 
6. Zastupitelstvo města rozhodlo pro-

dat do výlučného vlastnictví poze-
mek p.č. 721/9 – ostatní plocha, jiná 
plocha o výměře 56 m2, odděleného 
geometrickým plánem z  původní-
ho pozemku p.č. 721/1 v  k.ú. Podi-
vín paní M. V., nar. …….., bytem…..
Prodejní cena ve výši 500,- Kč/m2 vč. 
DPH. Kupující uhradí veškeré náklady 
spojené s  převodem nemovité věci 
do jeho vlastnictví. Zastupitelstvo 
města schválilo Kupní smlouvu o pře-
vodu vlastnictví k  nemovité věci č. 
3/2022 na prodej pozemku p.č. 721/9 
– ostatní plocha, jiná plocha o výmě-
ře 56 m2, odděleného geometrickým 
plánem z  původního pozemku p.č. 
721/1 v  k.ú. Podivín. Zastupitelstvo 
města pověřuje starostu města uza-
vřením smlouvy. 

7. Zastupitelstvo města vzalo na vědomí 
informaci starosty, že v  termínu vy-
hlášeného záměru prodeje bylo do-
ručeno sdělení čj. MUP-1440/2022, 
které však nesplňuje podmínky vy-
hlášeného záměru prodeje pozemku 
p.č. 2320/5 – ostatní plocha, jiná plo-
cha o  výměře 141 m2, odděleného 
geometrickým plánem z  původního 
pozemku p.č. 2320/1 v  k.ú. Podivín, 
neboť žadatel s navrhovanou cenou 
nesouhlasí. Zastupitelstvo města 
vzalo sdělení čj. MUP-1440/2022 na 
vědomí. 

8. Zastupitelstvo města rozhodlo ukon-
čit vyhlášený záměr prodeje pozem-
ku p.č. 2320/5 – ostatní plocha, jiná 
plocha o výměře 141 m2, odděleného 
geometrickým plánem z  původního 
pozemku p.č. 2320/1 v  k.ú. Podivín 
a rozhodlo pozemek neprodat. 

 Zastupitelstvo vzalo na vědomí in-
formaci starosty, že ve věci návrhu 
směny pozemků dle Usnesení zastu-
pitelstva města č. XXIV-381-22 ze dne 
28.06.2022 nebylo doručeno žádné 
písemné stanovisko od pana T.H. 
a ani od pana S.H. st. 

9. Zastupitelstvo města Podivín vzalo 
na vědomí počet členů rady města 
– pět. Zastupitelstvo města Podivín 
rozhodlo o  tom, že funkce starosty 
města, místostarosty i  ostatních čle-
nů rady bude funkcí neuvolněnou. 
Stejně tak i  u  ostatních členů zastu-

pitelstva města budou funkce neu-
volněné.

10. Zastupitelstvo města Podivín v soula-
du se  zákonem o obcích hlasováním 
zvolilo starostou města Ing. Martina 
Důbravu, bytem…….

11. Zastupitelstvo města Podivín v soula-
du se zákonem o obcích hlasováním 
zvolilo místostarostou města Helenu 
Macánovou, bytem …...

12. Zastupitelstvo města Podivín v soula-
du se zákonem o obcích hlasováním 
zvolilo          jako 1. člena rady  města 
Pavlínu Čapkovou, bytem…..

13. Zastupitelstvo města Podivín v soula-
du se zákonem o obcích hlasováním 
zvolilo          jako 2. člena rady  města 
Mgr. Petru Kosovou, bytem …….

14. Zastupitelstvo města Podivín v soula-
du se zákonem o obcích hlasováním 
zvolilo          jako 3. člena rady  města 
Ing. Radima Holuba, bytem ……...

15. Zastupitelstvo města Podivín stano-
vilo počet členů fi nančního výboru: 
5 členů fi nančního výboru a dále sta-
novilo počet členů kontrolního výbo-
ru: 3 členové kontrolního výboru.

16. Zastupitelstvo města Podivín v soula-
du se zákonem o obcích hlasováním 
zvolilo předsedou fi nančního výboru 
zastupitelku města Pavlínu Čapko-
vou, bytem ……...  Zastupitelstvo 
města rozhodlo o  tom, že členové 
fi nančního výboru budou jmenováni 
na následujícím zasedání zastupitel-
stva města. 

17. Zastupitelstvo města Podivín v  sou-
ladu se zákonem o  obcích hlasová-
ním zvolilo předsedou kontrolního 
výboru zastupitele města Mgr. Bc. 
Ladislava Hemzu, bytem ……. Zastu-
pitelstvo města rozhodlo o  tom, že 
členové kontrolního výboru budou 
jmenováni na následujícím zasedání 
zastupitelstva města.

18. Zastupitelstvo města Podivín rozhod-
lo, že zástupci města pro vykonávání 
akcionářských práv ve společnosti  
Hantály a.s., se sídlem Hlavní 666, 
Velké Pavlovice, IČ: 42324068 budou 
zvolený starosta města Ing. Martin 
Důbrava, bytem …… a místostarost-
ka města Helena Macánová, bytem 
……... Zastupitelstvo města Podivín 
schválilo možnost jejich volby do ří-
dících orgánů /představenstva a do-
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zorčí rady/ společnosti Hantály a.s., 
se sídlem Hlavní 666, Velké Pavlovice, 
IČ: 42324068.

19. Zastupitelstvo města Podivín rozhod-
lo, že zástupci města pro vykonávání 
akcionářských práv ve společnosti 
Vodovody a  kanalizace Břeclav, a.s., 
se sídlem Čechova 23, 690 11 Břeclav, 
IČ : 49455168 budou zvolený staros-
ta města Ing. Martin Důbrava, bytem 
…… a místostarostka města Helena 
Macánová, bytem …….... Zastupi-

telstvo města Podivín schválilo mož-
nost jejich volby do řídících orgánů /
představenstva a  dozorčí rady/ spo-
lečnosti Vodovody a kanalizace Břec-
lav, a.s., se sídlem Čechova 23, 690 11 
Břeclav, IČ : 49455168.

20. Zastupitelstvo města Podivín schvá-
lilo termín výplaty měsíční odměny 
za vykonávanou funkci zastupitele 
města od 01.01. 2023 s  tím, že výše 
odměn radních, členů zastupitelstva 
města, předsedů výborů a  komisí, 

případně jejich členů bude stanove-
na na následujícím zasedání zastu-
pitelstva s  výjimkou neuvolněného 
starosty a  neuvolněné místostarost-
ky města, kterým je stanoven ter-
mín výplaty měsíčních odměn za 
vykonávanou funkci od 20.10. 2022. 
Výše měsíční odměny neuvolněného 
starosty města je stanovena na část-
ku 36.100 Kč. Výše měsíční odměny 
neuvolněné místostarostky města je 
stanovena na částku 24.000 Kč.

Výsledky voleb do zastupitelstva města
Ve dnech 23. – 24. září 2022 se v budově radnice konaly volby do zastupitelstva našeho města. Voleb se zúčastnilo 1066 ob-

čanů, což znamená, že volební účast byla 45,27 %. O hlasy občanů se ucházelo pět kandidátních listin. Do zastupitelstva města 
byli zvoleni níže uvedení zastupitelé, tabulka uvádí pořadí zvolených zastupitelů dle absolutního počtu hlasů, které získali.

Na ustavujícím zasedání zastupitelstva města, které se konalo ve čtvrtek 22. října 2022 v sále Besedního domu, složili zastupi-
telé slib a byla zvolena pětičlenná rada města ve složení Martin Důbrava, starosta, Helena Macánová, místostarostka, a tři radní:  
Pavlína Čapková, Petra Kosová  a Radim Holub.

Dovolte mi, abych jménem všech kandidujících poděkoval za účast a odevzdané hlasy v letošních komunálních volbách.
Martin Důbrava, starosta města

Volné byty k pronájmu na penzionu

Město Podivín oznamuje občanům, 
že začátkem roku bude pronajímat více 
volných bytů v budově penzionu – dům 
zvláštního určení - na ulici Sadová. Žá-
dosti o  pronájem bytu v  penzionu mo-
hou žadatelé vyzvednout a  vyplnit na 
radnici v  kanceláři paní Jindřišky Ludi-
nové (tel. 519 365 312, email: majetek@
podivin.cz). O uzavření nájemní smlouvy 
rozhoduje rada obce na základě pořadí 
žadatelů, které vzejde z jednání sociální 
komise.

Proč máme volné byty? Volné byty 
nebyly delší dobu obsazovány, neboť 
se zvažovalo, že by mohly být přestavě-
ny pro tzv. odlehčovací sociální službu 
nebo pro denní stacionář. Z posledních 
jednání o  možnosti fi nancování tako-
vých nových služeb na ORP Břeclav 
vyplynulo, že uvedený záměr je nere-
alizovatelný z  důvodu nemožnosti jej 
zahrnout do sítě sociálních služeb, kte-
ré jsou primárně fi nancovány státem 
a  krajem a  dofi nancovávány obcemi, 

přestože by o uvedené služby byl určitě 
zájem. Cílem starostů ORP Břeclav (= 18 
obcí okolo Břeclavi) je udržet rozsah so-
ciálních služeb i  přes rostoucí náklady 
minimálně na stávající úrovni jako loni, 
a proto jsme se společně shodli, že ka-
ždá obec zvýší svůj solidární příspěvek 
z  65 Kč na 100 Kč/obyvatele na jejich 
dofi nancování. S  navýšením podivín-
ského příspěvku souhlasí i nově zvole-
né zastupitelstvo města.

Martin Důbrava, starosta města



LII. ročník     číslo 4    prosinec 2022

4 Podivínský zpravodaj

Probíhající investiční akce města

Pozvánka na veřejné představení - Územní studie Podivín – Podíly

Martin Důbrava, starosta města

Město Podivín zve spoluobčany na představení a  projed-
nání Územní studie Podivín – Podíly, které proběhne ve středu 
11. ledna 2023 v 16,00 hod. na radnici. 

Město Podivín má zpracovaný územní plán, podle kterého 
se řídí výstavba v Podivíně. Pro vybrané lokality navržené k bu-
doucí zástavbě územní plán požaduje vypracování územní 
studie, jako podkladu pro rozhodování při umisťování nových 
staveb. Cílem pořízení Územní studie Podivín - Podíly je ověře-
ní optimálního využití lokality za ulicí 1. Máje mezi cestou na 
Rakvice a vlakovým nádržím. Jsou v ní řešeny základní prvky 
výškového a prostorového uspořádání, včetně řešení obsluhy 
a napojení na veřejnou dopravní a  technickou infrastrukturu 
a vymezení veřejných prostranství se splněním jak plošných, 
tak prostorových požadavků plynoucích z využití území. 

Níže je obrázek předmětné lokality a jedné ze dvou variant, 
které budou představeny.                        Martin Důbrava, starosta

Výstavba cyklostezky

Výstavba přírodovědné učebny v areálu základní školy 

UPOZORNĚNÍ !
Městský úřad upozorňuje občany, že svoz separovaného 
odpadu v pytlích (plasty, papír, nápojové kartony, kovové 
odpady) bude proveden v pátek 30. prosince 2022.
Firma Hantály a.s. Velké Pavlovice oznamuje, že poslední 
svoz v letošním roce  TKO (tuhý komunální odpad z do-
mácností) bude proveden v pátek  23. prosince 2022.
Místní poplatky za odpady a ze psů bude možno hradit 
na podatelně MěÚ od středy 1. února 2023. Poplatky lze 
platit i bezhotovostně platební kartou.  Při úhradě poplat-
ku obdrží každý poplatník 8 ks pytlů na tříděný odpad.

Provozní doba  na Sběrném dvoře v období od 16. prosince 2022 

do 31. prosince 2022

Pátek 16. prosince 2022           otevřeno 14,00 – 17,00 hod.
Sobota 17. prosince 2022   otevřeno   8,00 – 11,00 hod.
Pátek 23. prosince 2022  otevřeno 14,00 – 17,00 hod.
Sobota 24. prosince 2022   zavřeno
Pátek 30. prosince 2022  zavřeno
Sobota 31. prosince 2022  zavřeno

Otevírací a zavírací doba na místním hřbitově v období vá-

nočních svátků 24., 25., 26. prosince bude hřbitov otevřen 

od 7,00 hod. do 20,00 hod.



5

prosinec 2022     číslo 4 LII. ročník

Podivínský zpravodaj



LII. ročník     číslo 4    prosinec 2022

6 Podivínský zpravodaj

Odhalení pamětní desky 
V sobotu 8. října 2022 v 15.00 hodin se 

na ulici B. Němcové u domu č.p. 623/17 
sešli občané nejenom našeho města, ale 
také z okolních obcí, kteří se chtěli poklo-
nit památce Josefa Vrbky Machovského, 
člena paradesantní skupiny POTASH, jed-
né z řady těch, které byly do okupované 
republiky vysazovány v  průběhu váleč-
ných let 1941 – 1945 z Velké Británie. 

Slavnostní projev přednesl historik 
a  spisovatel Jan Břečka, kurátor a  od-
borný pracovník historického oddělení 
Moravského zemského muzea v  Brně. 
Pražský archivář a  historik Vojtěch Šus-
tek, specializující se na novodobé české 
dějiny, dějiny okupace a protinacistické-
ho odboje, byl druhým čestným hostem. 

Nelze zapomenout na zhotovitele pa-
mětní desky sochaře a uměleckého sléva-
če Jaromíra Garguláka a sochaře, kerami-
ka a pedagoga Romana Wenzela, tvůrce 
portrétu J. V. Machovského na pamětní 
desce.

Neméně významným hostem byl 
také Pavel Zapletal, synovec Libora 
Zapletala, přítele a  spolužáka J. V. Ma-
chovského, člena paraskupiny BIVOUAC. 
Spolu s  jiným synovcem, Slávkem Ma-
chovským, pamětní desku odhalili.

Velké poděkování patří zastupitelům 
Města Podivín v  čele se starostou města 
Martinem Důbravou za morální i fi nanční 
podporu celé akce. 

Děkuji Pavlíně Berkové a  Kryštofu Le-
blochovi z  organizace YMCA SKAUT za 
čestnou stráž. 

Také Davidu Košuličovi děkuji za hu-
dební doprovod.

Stejně tak Jiřímu Škardovi a Danu Bře-
zinovi, kteří se podíleli na instalaci kamene 
a pamětní desky.

Slávek Machovskýý
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Kronika města Podivína – rok 1922
08/11  Pro potřebu v  městské úřa-

dovně v  Podivíně byl koupen nový 
psací stroj značka „Underwood“ za 
3700 Kč. Psací stroj dodala na 3 splátky 
firma Karel Vágner v Brně.

20/11  Zemřel Ledl Jan, rolník a bý-
valý člen obec. výboru ve stáří 83 let. 
Byl to muž přímého charakteru a stou-
penec pokroku, nezištný a pro veřejné 
zájmy obětavý občan. Při zakládání 
Občanské záložny v  Podivíně v  roce 
1869 byl mezi vůdčími osobami a  po 
určitou dobu zastával v  záložně důle-
žitou funkci. Za zásluhy, které si o obec 
získal, byl v  roce 1910 jmenován čes-
kým měšťanem.

03/12 Na domě Theob. Štorka čís. 
pop. 351 v  Podivíně byla dne 3. pro-
since 1922 odhalena pamětní deska 
Josefa Úlehly, ředitele měšť. škol v.v., 
vynikajícího českého myslitele a  pe-
dagoga. Slavnost odhalení desky na 
domě čís. 351 – kde se ředitel Josef 
Úlehla v  roce 1852 narodil, byla zahá-
jena profesorem Valouškem z Břeclavě 
a slavnostní řeč pronesl školní inspek-
tor Emanuel Havelka. Účast na slav-
nosti byla velmi četná, zejména učitelé 
z  celého okolí byli na slavnosti hojně 
zastoupeni. Přítomni byli též 3 synové 
oslavence a  poslanec učitel Oríšek ze 
Slovenska. Pamětní deska byla ode-
vzdána do ochrany města.

Spolek zahraničních Čechů usídle-
ných v Holandsku zahájil akci k posta-
vení pomníku J. A. Komenského v Am-
sterodamě. Na postavení pomníku 
tomuto učiteli národů věnovala obec 
Podivín 100 Kč.

09/12 Koncem roku přikročeno k vy-
přímení části okresní silnice u Hospodář-
ské školy až po zákrut silnice u pozemku 
parc. čís. 1308. O provedení tohoto pro-
jektu se jednalo se správní komisí okres. 
silničního výboru v  Břeclavi téměř po 
celý rok, avšak fi nanční účasti okresu se 
nedosáhlo. Tehdejší předseda správní 
komise Dr. Pyskatý sliboval sice, ale kro-
mě uválcování vozovky ničeho nedal. 
Práce se provedla nákladem obce hlavně 
k čelení nezaměstnanosti dělnictva, ne-
boť v roce 1922 propuknuvší hospodář-
ská tíseň způsobila značnou nezaměst-
nanost drobného lidu.

Příčinu k  provedení této přeložky 
silnice nutno blížeji označiti:

Od hospodářské školy směrem 
k Vel. Bílovicím až do vzdálenosti 150 

m odchylovala se silnice do leva od pří-
mého směru ulice, hraničila do vzdále-
nosti 1 m s  příkrým svahem „Hliníků“ 
a  pak teprve tvořila zákrut směrem 
k  cukrovaru. Pro toto nevhodné po-
ložení silnice nemohlo se pomýšleti 
na zastavění plochy podél „Hliníků“, 
nehledě ani na stavební čáru budoucí 
ulice v  této části města. Byla tudíž vy-
týčena nová trasa běžící rovnosměrně 
s  ulicí Palackého, čímž získána plocha 
u  „Hliníků“ v  takové prostoře, že do-
stačovala pro stavbu domů v  úrovni 
silnice. Pozemek na straně pravé par. 
čís. 13/6 ve výměře 24 arů byl obcí od 
Leop. Koželuhy vykoupen a na pozem-
ku stojící rotunda (skladiště z  hrázdě-
ného zdiva) odklizena.

Nejprve započato s navážením plo-
chy pro vozovku nové silnice, která 
byla značně nížeji položena. Materiál 
byl dovážen ze sousedícího pozem-
ku obecního parc. čís. 13/1 a ze svahů 
knížecího újezdu. Zemní práce byla 
zadána veřejnou soutěží, jíž se zúčast-
nili: firma Ing. Rosenberg a  Hradecký 
v  Brně, Sýkora Tomáš v  Podivíně za 
rolníky a  Tureček Jiří spolu s  Janem 
Hellingerem za sdružené dělníky v Po-
divíně. V  soutěži obdrželo práci sdru-
žení dělníků za jednotkovou cenu 6 Kč 
za 1m3 s  dusáním a  úpravou povrchu 
k  přemístění silničního štěrku ze staré 
vozovky.

Po dohotovení tohoto nového smě-
ru silnice a  ulice – jehož provedení 
vyžadovalo nákladu 10.000 Kč, přikro-
čeno k  výkopu štěrku ze staré silniční 
vozovky a  převážení štěrku na nový 
silniční útvar. Byla to práce namáhavá 
a  zdlouhavá; štěrková vrstva měřila 
místy až 45 cm a musela býti trhána klí-
ny a  práce prováděna za mzdu denní. 
Zaměstnáno bylo 25 dělníků a při jejím 
zdlouhavém tempu trvala práce až do 
jara 1923.

Při této příležitosti byla vypřímena 
i část okresní silnice hustopečské v dél-
ce asi 50 m od domu čís.334 počínaje. 
Zde byla práce poměrně snadná, ne-
boť vrstva štěrku činila pouze 

15 cm výšky. Celkový náklad za prá-
ce z  vypřímení obou silnic vyžádal si 
obnosu Kč 29.763,-Práci řídil a  dozor 
nad dělníky vedl Jos. Hruška. Po cel-
kovém ukončení obou přeložek silnice 
byly obě nové části silnice nákladem 
správní komise okresního silničního 

výboru řádně uválcovány a  veřejné 
dopravě odevzdány. Nutnost přeložek 
těchto dvou částí okresních silnic obje-
vila se za nedlouho. O prodej stavenišť 
na ploše dřívě ku zastavění nezpůso-
bilých, bylo ihned zažádáno a  prvním 
stavebníkem byl Ing. Pavel Zapletal 
z Vel. Bílovic.

Nadační kříž zvaný „Strobelův“ byl 
dříve umístěn uprostřed 4 lip na ma-
lém palouku u hliníků, kde se nyní na-
lézá ovocná zahrádka Ing. Zapletala 
v Sokolské třídě. Odprodejem palouku 
k  účelům stavebním bylo nutno kříž 
odkliditi a přemístiti nejprve na místo, 
kde stojí domek čís. 50b v  Havlíčkově 
ulici, později pak na místo v  kraji roz-
běhu silnic hustopečské a bílovské.

31/12  Všeobecná bytová nouze 
vyvolala vydání zákona čís. 225/1922 
o zabírání bytů obcemi. Právo k zabírání 
neobydlených bytů vyžádala si i  obec 
Podivín a  v  některých případech toho-
to práva i  proti odporu majitelů domů 
použila. Obtíže a  nesnáze při záboru 
bytů dospěly takových rozměrů, že se 
pozvolna od těchto výkonů upustilo.

Vodní družstvo pro regulaci 
Trkmanky zřídilo u  rybářského mos-
tu brodidlo spojené s  přítokem vody 
z  Trkmanky a  odevzdalo jej do sprá-
vy obce. Zřízení brodidla dalo se jako 
kompensace obci za hlínu z  obecního 
pozemku na vybudování hrází regu-
lovaného potoku Trkmanky a  hodno-
ta této kompensace byla oceněna na 
25.000 Kč. Účelu, pro který bylo bro-
didlo zřízeno, nebylo však dosaženo. 
Brodidlo se zanáší a  zabahňuje a  pro-
to se voda v brodidle nemůže udržeti; 
naplní-li se brodidlo vodou při vyšším 
stavu vody v Trkmance, nelze pro bah-
no do brodidla vjížděti.

Tržní ceny obilí v  roce 1922 obná-
šely:
Po žních za 100 kg: 160 Kč za ječmen, 
120 Kč za žito, 135 Kč za pšenici.
Koncem roku za 100 kg: 115 Kč za ječ-
men, 70 Kč za kukuřici.

Počet domácích zvířat koncem roku 
1922 činil:
koní 114, hovězího dobytka 293, kozí 
250, vepřů 180, psů 315, koček 420, sle-
pic 1830, husí 305 a kachen 110 kusů.

 (text v původním znění)
-rm-
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Podzimní tvoření rodičů s dětmi
Začátkem září se na hřišti naší školky sešli rodiče společně 

s dětmi. Vytvořili z podzimních přírodnin krásné výrobky. 

Podivín sobě 
Ve spolupráci s organizátory se naše školka zúčastnila oslav 

výročí 800 let města Podivína.  V dopoledních hodinách byly 
prostory mateřské školy otevřeny pro veřejnost. Ve třídách 
byly rozmístěny fotografi e z historie mateřské školy od jejího 
vzniku po dnešek. Odpoledne děti vystoupily s krátkým pro-
gramem.

Knihovna
V  tomto školním roce jsme opět navázali na spolupráci 

s knihovnou. Děkujeme za seznámení se zajímavými knihami 
paní Haně Ocelíkové a těšíme se na novou knihovnici paní Rad-
ku Mildnerovou. Po jednotlivých třídách navštívíme knihovnu 
v listopadu a začátkem prosince 2022. 

Návštěva Podivínské pekárny
V rámci poznávání Podivína děti navštívily Podivínskou pe-

kárnu. Zde mimo toho, že ochutnaly a odnesly si spoustu dob-
rot, měly možnost vidět způsob zpracování pečiva. 

Návštěva vinného sklepa
V  nově otevřeném vinném sklípku, patřícímu Vinařství 

Hřebačka, si děti prohlédly,  jak hezky lze opravit starý sklípek 
a také lunetu malíře Antonína Vojtka. 

Bruslení
Během zimní sezóny od října do března se děti učí bruslit 

na zimním stadionu v Břeclavi. Naším partnerem a sponzorem 
výuky i dopravy je HC Lvi Břeclav c.z.

Vítání občánků
Již několik let spolupracujeme s Městem Podivín při vítání 

našich nových občánků. Děkujeme těm, kteří tuto spolupráci 
ocenili, za příjemnou zpětnou vazbu.  

Diagnostika dětí pomocí programu ISOPHI
Učitelka mateřské školy pravidelně zaznamenává vzdělá-

vací pokroky dítěte v  oblasti tělesného vývoje, rozumového 
posunu a  sociálního začlenění. Tyto informace zapisuje do 
složky o dítěti, tzv. diagnostiky. V případě potřeby seznámí ro-
diče s plánem pedagogické podpory, požádá je o spolupráci. 

Naše škola v tomto školním roce přistoupila k inovaci kla-
sické diagnostiky. Využívá moderní technologie Isophi. V říjnu 
2022 byly všechny učitelky proškoleny a začaly Isophi diagnos-
tiku postupně používat. Získávají přesné vyhodnocení jed-
notlivých složek vzdělávacího pokroku dítěte (hrubá i  jemná 
motorika, zrakové, sluchové vnímání, verbální myšlení, sociál-
ní porozumění, sebeobsluha, pracovní zralost, grafomotorika, 
předmatematické představy, prostorová představivost, časová 
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orientace). Navíc je zde možnost digitálního obrazového zá-
znamu. Lze vyhotovit i verzi pro rodiče. Rodina a škola tak mají 
velkou možnost přesně zapracovat v oblastech, ve kterých dítě 
zatím není rozvinuto na dostatečné úrovni pro přechod do zá-
kladního vzdělávání. 

Pořizovací cena byla poměrně vysoká. Využili jsme fi nanční 
prostředky od státu, zřizovatele a sponzorských darů. Přesnost 
digitálního záznamu odhalí i  takové detaily, které pouhým 
okem nevidíme, např. talent dítěte pro prostorové 3D vnímání, 
tedy skryté vlohy dítěte.

S touto diagnostikou seznámíme pracovníky základní školy.

Divadelní představení
Každý měsíc mají děti ve školce  kulturní zážitek ve formě 

divadelního představení. 

Mikuláš ve školce
Každým rokem navštěvuje naši školku Mikuláš a anděl, le-

tos tomu nebude jinak.

Adventní koncert v Podivínském kostele
Ve spolupráci se Základní školou Podivín navštíví děti z naší 

mateřské školy a žáci prvního stupně 8. prosince adventní kon-
cert v  podivínském kostele. Děti budou poprvé seznámeny 
s tradicemi vánočních svátků za doprovodu hudebníků www.
musicaanimae.cz v  místním kostele. Věříme, že to pro nás 
všechny bude krásný a nevšední zážitek. 

Vánoční jarmark mateřské školy
Všichni zaměstnanci mateřské školy a děti chystají na úterý 

13. prosince 2022 od 15:30 hodin Vánoční jarmark. Děti zazpí-
vají u  stromečku, představí své rukodělné výrobky, které vy-
tvořily pod vedením svých učitelek. Provozní zaměstnanci při-
chystají pohoštění, ochutnávku pomazánek a něco pro zahřátí. 
Děkujeme paní Monice Dáňové za kreativní materiály na výro-
bu zajímavých dárečků,  fi rmě Mádl - Váš vinař Velké Bílovice 
za sponzorování. Děkujeme všem, kteří přišli podpořit školku. 

Závěrem roku 2022
V závěru končícího roku 2022 děkujeme za spolupráci Měs-

tu Podivín, pravidelným sponzorům MUDr. Z. Muchovi,  fi rmě 
Minyx s.r.o., rodičům a všem našim podporovatelům. 

Přejeme krásné pohodové Vánoce, hodně zdraví, štěstí 
a splnění všech přání do roku 2023.

Za zaměstnance MŠ Podivín Lenka Studená, ředitelka
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Základní škola

Volba povolání na naší škole
Asi se všichni shodneme, že správný výběr budoucího 

povolání patří mezi nejdůležitější rozhodnutí v životě kaž-
dého člověka. Na naší škole bereme tuto záležitost nesmír-
ně vážně a  snažíme se s  dětmi pracovat tak, aby konečná 
volba byla pro každého z nich ta správná. Uvádím stručný 
přehled akcí, které jsme doposud s našimi deváťáky absol-
vovali.

Návštěva na Úřadu práce v  Břeclavi - nabídla žákům 
seznámení s možnostmi na trhu práce v našem okrese, in-
formace o středních školách i individuální konzultace s jed-
notlivými žáky.

Prohlídka SPŠ Edvarda Beneše a OA v Břeclavi – studenti 
průmyslové školy a  obchodní akademie prezentovali stu-
dijní obory, které se zde případným zájemcům nabízí. Prošli 
jsme si odborné učebny, dílny a  asi největší úspěch měla 
zmenšená kopie vlakového nádraží.

Projektový den s  Ing. Kateřinou Málkovou – praktické 
aktivity k volbě povolání.

Veletrh vzdělávání v Břeclavi – přehlídka středních škol 
a učilišť byla velmi zajímavá a pomohla dětem rozšířit si po-
vědomí o možnostech studia.

Zveme studenty středních škol a učilišť k nám do školy, 
aby informovali o studiu na jejich školách. Zejména návště-
vy našich bývalých žáků jsou nám velmi milé a  pro jejich 
mladší spolužáky velmi inspirující.

Mgr. Dagmar Mačicová – výchovný poradce
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Za vánoční atmosférou do vánoční Vídně
Výuka němčiny není jen o  procvičování gramatiky nebo 

bifl ování slovíček. Pro děti je velmi důležité seznámit se s kul-
turou a dějinami německy mluvících zemí. Skvělou příležitostí 
je možnost vyzkoušet si jazykové znalosti přímo v  Rakousku 
- například v  obchodě nebo při setkání s  rodilými mluvčími. 
Po třech letech nucené pauzy z  důvodu korony jsme proto 
opět chtěli navázat na tradici zájezdů do Vídně. Trochu jsme se 
obávali, zda naplníme autobus, aby se výlet mohl uskutečnit. 
Zájem ze strany dětí však překonal naše očekávání. Nakonec 
jsme museli zajistit termíny dva, abychom vyhověli všem zá-
jemcům. 30. 11. a 14. 12. jsme odjížděli směrem císařská Vídeň.

Vybrala jsem turisticky oblíbená historická místa, která by 
mohla děti zajímat – Stephansdom, Hofburg, Maria-Theresien-
-Platz, Minoritenkirche s  překrásným betlémem a Vídeňskou 
radnici. Největší úspěch měla však návštěva muzea Vienna 
Time Travel, který zábavnou a netradiční formou vtáhl děti do 
historie města Vídně. S  paní ředitelkou Mgr. Alenou Veselou, 
kolegyněmi Mgr. Jitkou Harnuškovou, Mgr. Irenou Šemorovou 
a  Mgr. Pavlou Schallenbergerovou jsme se shodly, že děti si 
předvánoční Vídeň opravdu užívaly. V následujících komentá-
řích se můžete dočíst, jak se k výletu vyjádřili právě ti, pro které 
jsme to všechno organizovali.

Mgr. Dagmar Mačicová

Ve Vídni se mi moc líbilo. Jako první jsme šli do muzea Vienna 
Time Travel. Bylo to přímo úžasné. Atmosféra skvělá, doslova to 
na nás dýchalo tou dobou, ve které jsme zrovna byli. Když jsme 
byli v době římské, bylo tam více tepleji, se mi zdálo a když jsme 
docestovali do doby moru, byl to takový studený pochmurný 
vzduch. Úžasné efekty, a  co se týče těch fi gurín, taky bomba, 
moc mě to bavilo. Překvapilo mě, jak bohatou má Vídeň historii. 
Navštívili jsme několik náměstí, nejvíce se mi asi líbilo náměstí 
Marie Terezie. Trhy byly krásně vyzdobené, všude to svítilo. Do té 
doby jsem vůbec neměla vánoční náladu, ale když jsem prochá-
zela společně s kamarádkou těmi trhy, náměstími a kostely, už 
jsem se doteď té nálady nezbavila. Moc děkuji paní učitelce, že 
to tahle zorganizovala. Paní průvodkyně byla taky moc příjem-
ná, hezky o všem povykládala a když jsme se jí na něco zeptali, 
znala odpověď. Chtěla bych se tam někdy vrátit a podívat se tam 
znovu, protože se mi tam moc líbilo.

 Ivana Hájková
Celkový program se mi líbil. Nejvíce mě zaujalo muzeum 

Vienna Time Travel a  chození po památkách. Z  památek mě 
nejvíce zaujal Stephansdom. Také se mi líbily trhy, hlavně ve-
čer, když tam svítila všechna světýlka a různé ozdoby. 

Barbora Čechová
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Ve Vídni se mi nejvíc líbila cesta zpátky autobusem. Byla 
sranda a líbilo se mi také, jak je ta Vídeň hezky osvětlená. Pocí-
tila jsem tu vánoční atmosféru, kdy je večer zima a tma a ty se 
těšíš domů na teplý šálek čaje.

Na návštěvu atrakce Time Travel nikdy nezapomenu, byla 
to úžasná procházka historií Vídně. Nejvíc se mi tam líbilo, když 
jsme letěli časem. Doslova jsme cítili vítr ve vlasech anebo bylo 
úžasné, když jsem se mohla zúčastnit nádherného bálu, ne-
chat se unášet hudbou, kterou nám Mozart hrál na klavír.

 Veronika Doláková
Ve Vídni se mi líbilo ve Vienna Time Travel muzeu, kde jsme 

se mohli podívat na historii Vídně.
A taky se mi líbilo, jak jsme se dozvěděli historii některých 

památek třeba rakouského parlamentu, nebo kostela Minori-
tenkirche, kde byl Přemysl Otakar II. pochován, než byl převezen 
do Čech. A i na vánočních trzích, které jsou ve Vídni večer hezky 
osvětlené. Celý výlet hodnotím pozitivně a hlavně ty trhy.

 Ondřej Čech
Ve Vídni se mi líbilo úplně vše, ale nejzajímavější pro mě byl 

Vienna Time Travel. Těšila jsem se na to opravdu hodně a bylo to 
ještě lepší, než jsem čekala. Mohla jsem se vžít do těch dob, kte-
rými jsme cestovali, mohla jsem se vžít i do života lidí v těch do-
bách (nebo i do zvířat). Můžu říct, že to byl zážitek na celý život, 
jen tak se proletět strojem času. Taky jsem si moc užila vánoční 
trhy, vše tam příjemně vonělo a  já jsem nevěděla, ke kterému 
stánku jít první. Byly tam krásné výrobky a lákavé cukroví. I pro-
cházení památek bylo krásné, dozvěděla jsem se o nich zajíma-
vosti, které bych třeba nikdy nezjistila, a klidná zpáteční cesta za 
tmy, s povídáním paní průvodkyně jsem si to moc užila. 

Julie Pacalová
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Deváťáci v akci
Je již mnoholetou tradicí, že naši deváťáci připravují pro 

mladší žáky naší školy některé akce. Také letošní deváťáci tuto 
tradici vzali jako výzvu. V listopadu připravili pro druháky a tře-
ťáky v  tělocvičně školy halloweenskou párty, kde si všichni 
mohli nejen zatancovat, ale také splnit několik halloweenských 
úkolů. Na začátku prosince zase za řinčení řetězů v přestrojení 
za Mikuláše, anděly a čerty navštívili všechny třídy naší školy 
a odměňovali dle zásluh někoho sladkostmi, jiné pomalovali 
uhlím a některým žáčkům dokonce hrozil i únos do pekla.

Deváťákům tedy palec nahoru.
Pavla Schallenbergerová
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Beseda v knihovně
V úterý 18. 10. pozvala 5. třídu paní Mildnerová do knihovny 

na besedu se spisovatelkou Petrou Braunovou.  Paní Braunová 
píše knihy nejen pro děti, ale i pro dospělé. Žánrově sahají od 
dobrodružné literatury, fantasy, životopisné až po populárně 
naučné. Spisovatelka představila  velmi poutavým vyprávěním 
své 3 knihy: Tramvaj plnou strašidel, Dům doktora Fišera a Eda 
se nedá.  Dále nám povyprávěla cestu knihy od sepsání až po 
její vydání. Na závěr proběhla diskuse o tom, čím by děti chtěly 
jednou být a proč se svých snů  nevzdávat hned při prvních 
překážkách.  Dětem, které si přinesly autorčiny knihy, je velmi 
ochotně podepsala.

Beseda se všem velmi líbila a některé z dětí si knihu běžely 
vypůjčit hned druhý den.

Mgr. Jitka Kolaříková

Adopce na dálku
V  měsíci listopadu skončila finanční sbírka na Adopci 

na dálku. Minimální částka, kterou je zapotřebí vybrat, činí 
5 000 Kč. Dívence Lupthashree z Indie, kterou v jejím studiu 
podporujeme již čtvrtým rokem,  nyní pošleme vybranou 
částku, a tak i díky vám všem může pokračovat v docházce 
do školy. 

Děkuji za Vaše peněžní dary a mám radost, že i v dnešní ne-
lehké době máme otevřená srdce pomáhat.

Mgr. Hana Vízdalová, koordinátorka 
projektu Adopce na dálku
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Výchovný koncert Marbo
6. 12. žáci prvního i druhého stupně navštívili v Besedním 

domě výchovné koncerty. První stupeň měl koncert na téma 
„Písničky a  její úkoly“, a  tak zjistil, že máme více druhů písní 
a každá má svůj úkol, jako třeba ukolébavka, pochod atd…

Žáci druhého stupně měli téma „Jazz, jako základ populár-
ní hudby“ a dozvěděli se, že ať už budou poslouchat jakýkoliv 
svůj moderní žánr, mohou v něm najít prvky jazzu, neb ten je 
základ hudby.

Oba programy byly proloženy názornými hudebními ukáz-
kami a interaktivními aktivitami. Nejen zpěvem, ale i vytleská-
váním, máváním, dupáním atd…se děti aktivně zapojovaly.

Věřím, že si děti kromě nových písní a dobré nálady odnes-
ly i nové informace.                                                                                                                                

Mgr. Alena Veselá

V úterý 6. prosince nám přišel dopis 
od Lupthashree (překlad)
Drazí přátelé,
je to dlouho, co jsem naposledy psala. Doufám, že se máte 

dobře. Já i  moje rodina se máme dobře. Děkuji Vám za Vaši 
štědrou podporu na tento školní rok. Ať Vám Bůh žehná!

Jsem moc ráda, že jsem mohla začít letošní školní rok. Jsem 
už ve 4. třídě. Ve škole jsme už měli spoustu soutěží a aktivit. 
Můžeme navštěvovat různé zájmové kroužky. Máme velmi 
dobré učitele. Každý rok slavíme 15. srpna Den nezávislosti. 
Vyvěšujeme ve škole vlajky naší provincie. Měli jsme učitelský 
den, 2. 10. svátek „Gandhi“ a oslavu „Diwali“. Splnila jsem testy 
FA1, FA2 a SA1 a postoupila jsem do 4. ročníku.

Byla jsem na slavnosti „Dasara“, je to speciální oslava a zvyk 
v naší provincii.

Doma jsem také slavili „Diwali“, zapálili jsme svíčky a uděla-
li jsem si se sousedy ohňostroj.

1.listopadu máme oslavu „Karnataka Rajyotsava“. Je to 
státní svátek spojení všech jihozápadních provincií do státu 
Karnataka. Celý region je slavnostně vyzdobený červeno-žlu-
tými vlajkami a zní naše národní hymna.

Chtěla bych Vám popřát krásné Vánoce a  úspěšný nový 
rok.

Ať máte klid a mír v roce 2023.

Adventní koncert aneb vánoční ladění
Při spolupráci mateřské školy, základní školy a pana faráře 

děti z mateřské školy a 1. stupně naší základní školy navštívily 
„Adventní koncert“ v místním kostele. Po milém přivítání pana 
faráře už měli asi 45 min. program pevně v  rukou muzikanti 
ze skupiny „Muzica animae“ ve složení: zpěvačka, zpěvák, elek-
trické varhany a žesťový kvintet.

Během tohoto času velké i  malé posluchače obklopovaly 
vánoční melodie klasické, moderní, lidové, známé i neznámé, 
které byly doprovázeny zajímavým povídáním o adventu a vá-
nočním čase.

Děti i paní učitelky se naučili i nové vánoční písně, ale zá-
věr patřil dětem. Krásným prostorem podivínského kostela se 
linuly melodie klasických koled v podání dětí i paní učitelek.

Věřím, že všechny koncert pohladil po duši a  správně 
naladil na sváteční atmosféru, a  tak „už se zase těšíme na 
Ježíška“ 

  Za školy A. Veselá, L. Studená
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Vážení a milí čtenáři,
podzim se chýlí ke svému konci a čeká nás období dlouhých 

zimních večerů, ke kterým se nejlépe hodí horký čaj a dobrá kníž-
ka. Stavte se do knihovny pro nějaký osvědčený bestseller nebo 
pro některou z novinek, např.:
- Aristokratka pod palbou lásky, Evžen Boček – poslední díl 

o oblíbené rodině Kostkových z Kostky
- Hrad ve Skotsku, Julie Caplin – další kniha z romantické série 

britské spisovatelky
- Nalezení, Jiří Březina – nejnovější detektivka z pera mladého 

oblíbeného autora
- Osudné svědectví, Robert Bryndza – nový thriller s vyšetřova-

telkou Erikou Fosterovou
- Duch Vánoc, Debbie Macomberová – hřejivý a zábavný příběh 

o oslavě pravého významu Vánoc
- Zahrada, Petra Dvořáková – nejnovější knížka oblíbené české 

autorky
- Jedna vražda stačí, Ivana Hutařová – milý příběh, který nám 

připomene slavnou Jane Marplovou.
18. 10. jsme v knihovně měli tu čest přivítat spisovatelku Pe-

tru Braunovou. Paní Braunová píše knihy především pro děti, ale 
napsala i několik knih pro dospělé – nejznámější je asi její spolu-
práce s Kamilou Moučkovou na knize „Kamila Moučková“ a kniha 
„Nina“, kterou napsala s herečkou Ninou Divíškovou. Obě publi-
kace v naší knihovně najdete. 

Paní Braunová v úterý uspořádala 3 besedy pro žáky 3., 5. a 6. 
ročníku naší ZŠ. Představila dětem svou knihu Tramvaj plná stra-
šidel, přiblížila jim spisovatelskou práci a proces, který předchází 
vzniku knihy. Velmi trpělivě odpovídala na všetečné dětské otázky. 

Na konci listopadu a  začátkem prosince knihovnu navštívi-
ly děti z mateřské školy. Pro ty nejmenší dětičky byla připravena 
beseda o  zvířátkách a  děti se seznámily s  prostředím knihovny. 

Po covidových „prázdninách“ jsme mohli v  letošním roce 
zase uspořádat  více akcí pro naše členy. A začali jsme v úno-
ru koupáním v  Pasohlávkách. V  měsíci březnu jsme navští-
vili divadelní představení „Ze života hmyzu“  v Boleradicích. 
9. dubna byla uspořádána členská schůze. V  měsíci květnu 
se zúčastnilo 45 členů jarní výstavy Floria v Kroměříži. Další 
velkou akcí  byl pro nás v měsíci červnu pětidenní rekondič-
ní pobyt v Piešťanech, kterého se zúčastnilo 60 členů. V září 
jsme se rozjeli do termálních lázní Velký Meder za účasti 56 
osob. V říjnu jsme ještě uspořádali jednodenní výlet do Mo-

Krátce z činnosti Svazu tělesně postižených, m. o. Podivín za rok 2022
ravského krasu a  na zpáteční cestě jsme navštívili zahradnic-
tví v Židlochovicích.

V  listopadu jedeme zase za kulturou, a to do brněnského 
divadla Reduta  na představení Mirandolína.

A na závěr roku pořádáme tradičně „Mikulášskou a předvá-
noční besídku“, kde nám letos zahraje cimbálová muzika Longa.

Na závěr děkuji Městskému úřadu Podivín za fi nanční pod-
poru, abychom mohli výše uvedené akce pro naše členy - dů-
chodce uspořádat.

Za STP Ondráková M.

Městská knihovna Podivín
Pro předškoláky jsme ve spolupráci 
s paní Lenkou Grufíkovou z podivín-
ské YMCA připravily povídání a čtení 
knihy O Čertovi od Pavla Čecha. Čte-
ní bylo spojeno s promítáním a děti 
z  kroužku keramiky vyrobily škol-
čatům keramické čerty, které si děti 
odnesly domů k vymalování. 

V  prosinci knihovnu navštívili 
i prvňáčci, ale návštěva se konala až 
po uzávěrce Podivínského zpravo-
daje, a  proto informace ze setkání 
a fotky otiskneme až v jarním čísle. 

Přes vánoční svátky bude knihovna uzavřena od čtvrtka 

22. 12. 2022 – 1. 1. 2023. Otevřeno bude v pondělí 2. 1. 2023.

Na závěr přeji čtenářům, přátelům knihovny a  všem lidem 
dobré vůle poklidné a příjemné prožití vánočních svátků a do no-
vého roku hlavně zdraví, pevné nervy a smysl pro humor.

Těším se na Vás v roce 2023, který bude opět plný knižních 
novinek.

Radka Mildnerová, knihovnice
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K  800. výročí první listinné zmínky 
o městě obec vydala první publikaci vě-
nující se čistě folklornímu životu v  his-
torii i současnosti v Podivíně.  Autorkou 
je historička a  etnografka Alena Káňo-
vá, dlouholetá pracovnice Městského 
muzea a  galerie Břeclav. V  současnosti 
se věnuje soukromému výzkumu vývo-
je lidového kroje a zvykosloví v západní 
(charvátské) části národopisného regio-
nu Podluží. K publikaci i k tématu čisto-
ta lidového kroje proběhla 30. listopadu 
letošního roku zajímavá beseda.

Hlavním záměrem a  snahou publi-
kace i doprovodných akcí je defi nitivně 
ukázat, že dnes již Podivín plně náleží 
do podlužáckého regionu. „Po druhé 
světové válce se zdejší folklor vyvíjel 
jako na houpačce. Několik let aktivity, 
útlum, obnovení hodů a dalších tradic, 
zase odmlka… Přelom nastal v  roce 
1976. Od této doby se v  Podivíně kaž-
doročně konají hodové slavnosti, v ná-
sledujícím desetiletí si svobodná chasa 
začíná pořizovat své vlastní kroje a  po 
roce 1989 se Podivín již plně zapoju-

je do národopisného života regionu 
Podluží. Mottem publikace je potom 
ukázat, že to nebyla síla tradic, bohatý 
odkaz předků, ale chuť a láska k folklo-
ru několika podivínských generací, kte-
ré dokázaly natrvalo ukotvit Podivín do 
národopisné mapy Moravy.

Jednotlivé kapitoly publikace sezna-
mují čtenáře s charakteristikou národo-
pisného regionu Podluží, s  vývojem li-
dového kroje jeho západní (charvátské) 
části a  s  vlastním vývojem kroje v  Po-
divíně. Velká pozornost je věnována 
i podivínským hodům jako nejvýznam-
nějším místním folklorním slavnostem, 
opomenuty však nezůstávají další akti-
vity včetně činnosti Dětského folklor-
ního souboru Voděnka. A připomenuta 
je i  slavná éra podivínských kožešníků. 
Přednáška potom pomocí prezentace 
historických fotografi í a  ukázky sou-
dobého podivínského krojového páru 
osvětlila vývoj jednotlivých součástí 
kroje, poukázala na místní specifi ka 
i  případné nevhodné prvky v  součas-
ném použití kroje.

Velké poděkování patří vedení měs-
ta Podivína v  čele s  panem starostou 
Ing. Martinem Důbravou za umožnění 
vydání této publikace, podivínským ob-
čanům za velmi milou spolupráci při vý-
zkumné práci v terénu a na závěr velmi 
děkuji paní Petře Kosové. Bez jejího elá-
nu, trpělivosti a obětavé práce ve folklo-
ru by tato publikace jen těžko vznikala. 
Neméně důležité poděkování patří 
rodinám Rotterových, Nedbálkových, 
Gálových, Kratochvílových, Jurášových, 
Šultesových za spolupráci při etnogra-
fi ckém bádání. A také rodinám Suských, 
Teleszových, Konečných, Krškových, Ko-
sových i  DFS Voděnce a  Chase Podivín 
za poskytnutí materiálu. Podstatná část 
fotografckého materiálu byla čerpána 
z  pozůstalostí p. Němečka i  p. Hasilíka 
a  za jejich zapůjčení patří poděkování 
jejich rodinám též.

  PhDr. Alena Káňová
         ve spolupráci s DFS Voděnka

Folklorní Podivín
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Vánoční zastavení
Drazí přátelé, vánoční svátky se blíží. Každoročně oče-

káváme chvíle, které si užijeme se svými blízkými a hlavně 
dětmi. Vypadá to, že se letos konečně nadechneme a proži-
jeme je z plných plic, bez roušek. Budou to chvíle zastavení 
a vzájemného obdarování, protože si více uvědomíme, že je 
vedle nás někdo, koho máme rádi a chceme to dát patřičně 
najevo. 

V křesťanském světě budeme opět prožívat vztah Boha 
k člověku. Žádný jiný bůh v žádném jiném náboženství ne-
šel nám, lidem tak naproti. Vykoupit všechny generace ze 
zajetí zla, přinést jim sebe, obětovat se, stát se dítětem, 
prožít se všemi jejich úskalími a jít vstříc tomu, co nechce-
me a čemu se nikdo z nás nevyhne, aby zvítězil nad smrtí 
a  uvedl nás do nového života. Tak veliký dar jsme v  Bohu 
získali. Naše vyvolení a ospravedlnění z lidské viny, do které 
nás uvrhlo zlo. 

Každá láska si zaslouží odpověď. Ano, i o  těchto svátcích 
budeme odpovídat darem srdce svým láskám a tak opětovat 
to, co tryská z jejich nitra vůči nám. Přineseme odpověď své-

Vánoční zastavení

ho života i našemu Bohu ve vděčném úžasu těch, kteří poznali 
jeho velkou pravdu a v ni uvěřili. 

Každý rok, i ten, který je za námi, přináší do lidské existen-
ce více či méně různá zklamání, to, co jsme nečekali a  s  čím 
pak musíme zápasit či hodně bojovat. Ten letošní přinesl dost 
svého smutku a stal se náročným pro každého z nás. Myslím 
válku na Ukrajině. Něco tak hrozného, co poznamenalo v růz-
ných rovinách nás všechny. Na druhé straně se stává výzvou 
nových forem pomoci, které jsou na místě. Podat pomocnou 
ruku, přinést oběť, stát se menším, aby někdo mohl růst. V na-
šem lidství musíme čelit různému zlu a někdy hodně velkému, 
stále a pořád.

V Kristu se ve světě zjevila Boží dobrota. Ať je to tedy ona, 
která nás více přiblíží k sobě, abychom se ten příští rok více se-
mknuli a dokázali být silní proti všemu, co nějakým způsobem 
lidský život ponižuje, zotročuje či jakkoliv mu ubližuje.

Za farnost v Podivíně s přáním všeho dobrého, zvláště do 
roku 2023.                                             

 P. Slavomír Bedřich
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YMCA SKAUT

Na ostrově Brownsea…
Na podzimní výpravu, protkanou 

prvním skautským táborem na ostrově 
Brownsea v roce 1907, jsme vyrazili na sko-
ro zapomenutou chatu U Pěti žídel, která 
je na Chřibech.

Cesta vlakem byla jako každá jiná. Po 
náročném výšlapu do kopce jsme se ko-
nečně ubytovali a  mohlo začít naše vel-
ké podzimní dobrodružství. Hned první 
večer nás čekala detektivní hra s  duchy. 
Druhý den jsme měli velice záživnou roz-
cvičku s  Bleskem. Potom jsme si zahráli 
úžasné hry, a než jsme se nadáli, byl oběd. 
Odpoledne nás čekal další blok her, veče-

ře a klidný a dlouhý spánek. Třetí den byl 
ve znamení výletu. Vyrazili jsme do chřib-
ských kopců, zalezli jsme si na Kozlovi a za-
žili kázání na Kazatelně.

Po této velké túře jsme my starší zaleh-
li a spali tak tvrdě, že jsme málem zaspali 
večeři. Po ní bylo opět chvíli volno, které 
jsme znovu využili ke spánku a dobře jsme 
udělali! Neboť po večerním programu nás 
starší čekal večer u  ohně, který skončil 
naším únosem! Svázali nám ruce, natáh-
li pytle přes hlavu, naložili do aut a  vezli 
neznámo kam. Když naši únosci udělali 
krátkou zastávku, aby se podívali do mapy, 

tak jsme s  Divoženkou využili příležitost 
a utekli. Tuhle komplikaci únosci nečekali, 
a tak vznikl docela slušný zmatek. Nakonec 
nás stejně chytili a vysadili na neznámém 
místě. Tam jsme dostali mapu a instrukce, 
že se máme vrátit zpět na chatu. To jsme 
naštěstí všichni zvládli. Po takovém noč-
ním zážitku se nám spalo obzvlášť dobře.

Poslední den nás čekal už jen úklid, 
balení a  cesta domů. Výprava byla pam-
parádní! Kdo na ní nebyl, může jen hořce 
litovat a příště se překonat a vyrazit s námi.

Za Táborový oheň, YMCA SKAUT
Kryštof Mariňák Pospíšil

Shrekova výprava
Dne 15. 10. se pár odvážlivců z  řad 

vlčat i  skautů vydalo pomoct Shreko-
vi zachránit princeznu Fionu ze zajetí 
draka. Na výpravu jsme se vydali kolem 
deváté hodiny ráno. Na místě se děti 
dostaly do pohádkové říše a  staly se 
z  nich různé pohádkové postavy. Když 
se postavy navzájem seznámily, setkali 
jsme se všichni se Shrekem, který nás 
požádal o  pomoc-záchranu princezny 
Fiony, která je uvězněná na nedaleké 
rozhledně. Bez váhání jsme souhlasili 
a vydali se na cestu! Ta se samozřejmě 
neobešla bez jistých úskalí jako třeba 
vratkého mostu, který jsme museli vel-

mi opatrně přejít. S  každou překážkou 
jsme si však hravě poradili, a proto jsme 
se zanedlouho dostali k  očekávanému 
cíli - rozhledně, na které ležela spící Fi-
ona v obklopení hrůzostrašných draků, 
které musel Shrek s pomocí Oslíka a po-
hádkových postav přemoci.

Celou cestu měly děti za úkol pře-
dávat si Fionin kapesníček s  tím, že po-
slední člověk, kterému byl nenápadně 
podstrčen, měl velký úkol – políbit Fionu 
a osvobodit ji tak od věčného spánku. Po 
přemožení draků děti střelhbitě vyběhly 
na rozhlednu a  Fiona tak byla zachrá-
něna! Za splnění tohoto těžkého úkolu 

jsme si zasloužili přestávku na svačinku 
a pití. Chvíli jsme tedy na rozhledně po-
byli, a když byli všichni připraveni jít, vy-
razili jsme zpátky.

Do příjezdu vlaku nám zbývalo ještě 
trochu času, který jsme strávili v  krás-
ném parku nedaleko vlakové zastávky. 
Domů jsme dorazili sice trochu zmoklí, 
protože celou výpravu bylo zamrače-
no a mírně mrholilo, ale s úsměvem na 
tváři, protože jsme si tento den všichni 
užili!

Za Táborový oheň, YMCA SKAUT
Kristýna Kytka Osičková
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Podivín je pěkné město
v jižním cípu Moravy
a my na svět zrovna přišli
tenkrát do těžké doby.

Po válce jsme zahájili
své základní vzdělání, 
ve škole té historické,
co nám kdysi postavili
páni Lichensteinové.

Do měšťanky k nám chodili
po hrázi Lanštorfčané,
každé ráno přispěchali,
počasí  když bylo pěkné,
když pršalo, Lanštofčanů

nikdy tady nebylo,
do školy jít nemosíte
a to se jim líbilo,
ale brzo jim to skončilo.

Někteří z nás naše město
za prací opustili
ale přijedeme vždycky rádi
abychom své rodné město
svou návštěvou uctili
pak se svými blízkými
a s rodinou se potěšili
a se svým kamarády
své radosti, ale i starosti
společně si sdělili.

Osum set let povýšení
slaví město královské,
přijedeme, pozdravíme,
ať slavnostní je to,
povznášející i hezké.

Královský hrad už nemáme,
byť by se nám to líbilo,
památky, ty dávno nejsou
prostě tu nic nezbylo?
Však osloví nás už i z dálky
a také nás i přiláká
ta štíhlá věž kostelní
která městu dominuje
i některé to století.

Teď půl století je za námi,
s řadou našich setkání
desítek již osum máme
za sebou snad úspěšně.
Pokud nám to zdraví přeje
tak si ho už pohlídejme
a života užívejme
už připijme dnes na své zdraví
na další možné setkání
kolikrát to ještě bude
teď nikdo z nás však neví

Ať žije ročník 1940!
autor  František Kratochvíl
příspěvek přepsán v plném 
znění bez textových úprav

Setkání podivínských rodáků – ročník 1940
při slavném 800. výročí jmenování Podivína městem
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Bylo nedělní odpoledne 30. října 
a  okolí kolem lesíka u  Šutráku se pro-
měnilo na halloweenskou stezku. Půso-
bivou atmosféru dotvářela netradiční 
výzdoba, kterou ještě podtrhly děti s ro-
diči ve stylových kostýmech. Po úvod-
ním přivítání, během kterého se všichni 
odvážlivci dozvěděli, že na ně čeká cel-
kem 8 rozmanitých disciplín, se mohli 
vydat za tajuplnými nástrahami. Za je-
jich úspěšné splnění si nalepili tematický 
obrázek do připravených destiček.

Každý musel prokázat svoji nebojác-
nost, protože po cestě se kolem nich mí-
halo několik duchů, pavouků a kostlivců. 
Měli také možnost si vyzkoušet běh před 
strašidlem. Děti našly skrýš s různými eli-
xíry, ke kterým si mohly přičichnout. Ha-
lloweenská stvoření se potřebovala zaba-
vit, a tak došlo i na souboj v piškvorkách. 

Halloweenská stezka

Každý příznivec lehkého strašení na-
konec obdržel odměnu. Počasí nám přá-
lo, a tak se stezky zúčastnilo přes 130 dětí. 

Děkujeme městu Podivín a  manže-
lům Suským za sponzorské dary.

Lucie Svačinová

Přivítání sv. Martina
Říká se, že v našich končinách přijíždí 

11. listopadu Martin na bílém koni. Ten-
to svátek bývá spojován se svatomartin-
ským vínem, pečením husích delikates 
a především prvními vločkami sněhu.

Chtěly jsme tuto oslavu svátku svaté-
ho Martina přiblížit dětem, a to formou 
zábavy, her a soutěží. Spolu s cvičitelka-
mi ze Sokola Martinou Vlkovou, Petrou 
Hajduškovou a  Evou Pietrikovou jsme 
připravily akci na hřišti Hliníky, která se 
uskutečnila 5. listopadu. 

Jelikož je sv. Martin patronem nejen 
koní, ale i jezdců a hus, nachystaly jsme 
tematická stanoviště v tomto duchu.

Děti si zkusily ježdění na konících, 
nebyli sice živí, ale udělali taky velkou 

radost.  Následovala chůze na chůdách, 
poté zkouška zručnosti při přenášení hu-
sích vajec a další zábavné úkoly.

 A  na závěr nechyběla sladká tečka 
– svatomartinské zdobení v podobě per-
níčků. Pro všechny zúčastněné byly zajiš-
těny teplé nápoje pro zahřátí.

Děkujeme městu Podivín, Mateřské 
škole Podivín, Ovoci a zelenině Šultesovi 
a dobrovolníkům za pomoc.

Věříme, že si všechny děti i  dospělí 
netradiční odpoledne užili a  strávili ho 
v pohodovém a zároveň i soutěžním du-
chu svatomartinské zábavy.

Lucie Svačinová
Foto : Helena Macánová



29

prosinec 2022     číslo 4 LII. ročník

Podivínský zpravodaj

Poděkování
Blíží se Vánoce a  s  nimi konec roku, 

který bývá obdobím rekapitulace. Celko-
vě se nám hodnoty hodně přeskládaly, 
všimli jste si? Více nám záleží na zdraví 
našich blízkých. Vládní opatření nás za-
čátkem roku uvedly do karantén.  Pole-
mizovalo se, zda budou plesy, zábavy 
a akce. My, rybáři jsme si absenci plesů 
vynahradili zimními brigádami, kde jsme 
se na čerstvém vzduchu mohli vyřádit. 
Nakonec to byl hezký rok. Květen byl 
zahájen tradičními jarními závody, účast 
dětí a mladých rybářů byla velká. V čer-
venci si závodní rybáři mohli zalovit na 
nočních RZ a na prázdninovém marato-
nu akce Chyť a pusť. V září se náš spolek 
podílel na velkolepé oslavě výročí 800. 

let města. Za tím vším stojí úsilí party 
chlapů. Obdivuji jejich úsilí a vynaložený 
čas, který vkládají do organizace rybář-
ských akcí a  dodržování zákona. Touto 
cestou všem za jejich činnost velmi dě-
kuji. Zde bych vyzdvihla rybářskou stráž, 
která se potýká s  kontrolou a  dokonce 
i pytlačením na našich revírech opravdu 
po celý rok. Nejkřiklavějším případem 
je pytláctví ze strany cizích státních pří-
slušníků. Nad jejich lovnými metodami 
až přechází zrak. Většinou si odnesou 
odměnu v  podobě vykázání z  revíru. 
Porušování rybářského řádu se najde 
bohužel i mezi zkušenými rybáři. Přitom 
hlavní činností rybáře by mělo být pro-
vozování sportovního rybolovu, péče 

o  naše vody, okolní přírodu a  zapojení 
mládeže do rybářského života. Členství 
ve spolku má trojí charakter. Jedná se 
o aktivní, pasivní a čestné členství. Proč 
zmiňuji. Náš výbor by uvítal aktivní zá-
jemce, kteří by měli chuť a zájem podílet 
se v členství místního rybářského výbo-
ru. Rybářství je nositelem hodnot, které 
je nutno předávat. 

Ráda bych poděkovala všem rybá-
řům, kteří ctí naše vody a zapojují se do 
péče o naše revíry. Příznivcům rybářské-
ho cechu a  lidem dobré vůle přeji spo-
kojené Vánoce a pevné zdraví v novém 
roce 2023.

Helena Macánová
kronikářka MRS PS Podivín

Žehnání vína 2022
Jako téměř každoročně uspořádají podivínští vinaři 

v úterý 27. 12. 2022 v 17.30 hodin

v CHRÁMU PÁNĚ SV. PETRA A PAVLA 

ŽEHNÁNÍ VÍNA
Pro vinaře to znamená přinést na místo ve stanovený čas dvě láhve 0,7 l od každého žehnaného vína.

Následovat bude ochutnávka požehnaných vín a malé občerstvení ve farní MAŠTALI.
Všechny vinaře i nevinaře zvou vinaři.
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Myslivost není jen lov …

Myslivci  nejsou jenom lovci zvěře, 
ale v  souladu s  přírodou také hospodá-
ři. K  tomuto je potřeba rozumné dohody 
o  spolupráci a  pochopení majitelů větších 
územních celků, osázených zemědělský-
mi plodinami. V neposlední řadě je nutno 
připomenout nezastupitelnou spolupráci 
s  městem Podivín. Město se snaží o  eko-
logickou úpravu krajiny a  myslivci, včet-
ně rybářů, nadšených majitelů mokřadů 
a majitelů pozemků, nejsou neteční k této 
spolupráci. Když se projdeme po „Podí-
lech“ a následně navštívíme lokalitu „Hrubé 
pole“, vidíme rapidní rozdíl krajiny a  způ-
sob obdělávání. Těžké zemědělské stroje 
již nenahradí koně či kravičky. Nostalgicky 
starší obyvatelé  a pamětníci vzpomenou 
na Josefa Nedbálka, Jana Viskota, Jana 
Gálu a spoustu dalších, kteří mi momentál-
ně zmizeli z paměti, jak obdělávali pomocí 
koní záhumenková pole našich spoluobča-
nů. Nemohu zapomenout také na Václava 
Roterra, který obdělával pole s krávou. Tato 
činnost byla prováděna ve prospěch  příro-
dy, aniž bychom si to uvědomovali. Pokrok 
je nezadržitelný a můžeme jenom vzpomí-
nat. Buďme rádi za každý zasazený strom 
a  keř na našich polích. V  měsíci listopadu 
2022 jsme na obecním pozemku provedli 
v rámci opatření proti erozi půdy, výsadbu 
neinvazních druhů stromků a  zatravnění 
tohoto pozemku. Vznikne zde pás dělící ob-
rovské osevní plochy, sloužící k obnově po-
pulací drobné zvěře, úkrytu zajíce polního, 
bažanta obecného a  dalších druhů zvěře 
a ptactva. Jak se člověk k přírodě chová, tak 
jej příroda odmění.

Hospodář spolku p. Racek tak jako ka-
ždý rok stál před úvahou, jak zajistit zimní 
krmení a  jaká bude zima.  Růst cen ob-
jemných krmiv, obilovin a kukuřice vytváří 
vrásky nejednomu hospodáři v honebních 
společnostech. Náš spolek se s touto otáz-
kou dobře vyrovnal  především díky někte-
rým členům, kteří  se podíleli na produkci 
krmných surovin. Dosavadní průběh zimy 

/měsíc listopad/ je velmi příznivý, přesto již 
provádíme přikrmování.

Před zahájením lovecké sezony 
/1. 11. 2022/ byla provedena soutěžní cvič-
ná střelba na asfaltové holuby za účelem 

připomenutí a osvojení návyků a manipu-
lace se zbraní. Bylo to příjemně strávené 
nedělní dopoledne na naší střelnici v pro-
storu Panského kopce.  

J. Hollý

Vraťme děti přírodě
V  rámci činnosti spolku s  dětmi 

chceme ve spolupráci se základní ško-
lou, popřípadě rybáři a dalšími subjekty 
nakloněnými k  přírodě, dostat děti od 
počítačů, tabletů a  jiných vymožeností 
současné doby. Naše školní mládež je 
velmi vyspělá co se týče technického po-
kroku,  ale pochybuji, že ví, ve které trati 

se nachází Pavelkova louka, Spáleniska, 
Hák a jiné lokality. V rámci hesla „Vraťme 
děti přírodě“, chceme provést vlastivědné 
vycházky v okolí Podivína. Přestože v pro-
storu základní školy jsou krásné mapy na 
zdi chodby s  popisem polních tratí, na-
malované ředitelem /mám dojem Svitav-
ským/ někdy před sto lety, ve skutečnosti 

to již vypadá jinak. Vlivem stavebních 
úprav, regulací a protipovodňových opat-
ření je mapa ve skutečnosti mírně odliš-
ná. Cílem je ukázat dětem, kudy vedly 
zaniklé cesty, vyschlé rybníky a kanály. Po 
skončení upečeme špekáčky a unaveni se 
vydáme ke svým počítačům.  

      Jiří Hollý
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Historie po současnost 
Sokolská jednota v  Podivíně byla za-

ložena v  roce 1872, kdy čítala 35 členů. 
Jednota se mnoho let zdárně vyvíjela, 
v důsledku perzekuce za Rakouska-Uher-
ska však došlo k jejímu zániku, který trval 
až do roku 1900, kdy byla činnost jednoty 
obnovena. Dalším důležitým milníkem je 
rok 1927, kdy byl zakoupen malý hostinec, 
u kterého byl postaven prostorný sál s pro-
mítací kabinou, nad hostincem pak 3 míst-
nosti, které byly provozovány jako hotel 
Besední dům a kino Beseda. V  roce 1932 
byl zakoupen pozemek u  řeky Dyje, kde 
bylo vybudováno koupaliště a  pozemek 
na vybudování nové sokolovny. V průběhu 
II. světové války, do které se místní sokolo-
vé aktivně zapojili, položilo svůj život 9 čle-
nů místní jednoty. V roce 1948 je činnost 

Sokola opětovně zakázána. Odmlčení tr-
valo až do roku 1972, kdy se konala oslava 
100. výročí založení TJ v Podivíně. Záhy byl 
Sokol opět zakázán až do listopadu roku 
1989. V dubnu roku 1990 se konala usta-
novující schůze. V roce 1991 začal úspěšný 
boj za navrácení majetku jednoty a začala 
nová etapa činnosti Sokola…

…aktuálně v  roce 2022 čítá členská 
základna v  Podivíně 181 aktivních členů, 
kteří své aktivity můžou uplatnit ve 12 od-
dílech. T. J. Sokol Podivín nabízí možnosti 
k aktivnímu zapojení všech věkových sku-
pin, od nejmenších cvičenců přes doros-
tence, mladé ženy a muže, až po seniory, 
za využití moderních pomůcek, kterými je 
sokolovna vybavena. Žactvo se pravidelně 
účastní různých župních přeborů, kde se 

místní členové umisťují na medailových 
pozicích. Zástupci oddílů všestrannos-
ti nacvičují a  účastní se všesokolských 
sletů v Praze. V našem městě pořádáme 
různé sportovní, společenské, ale i pietní 
akce, které jsou lákadlem nejen pro míst-
ní obyvatele. Sportovci oddílu armwrest-
lingu dosáhli republikových i  meziná-
rodních úspěchů. Prezentujeme se nejen 
sportovními výkony. Divadelní soubor 
měl čest hrát na scéně Národního diva-
dla v Praze, jako vítěz národní přehlídky 
sokolských divadel, při příležitosti XVI. 
všesokolského sletu.  

Rok 2022 ve znamení oslav 150 let T. J. Sokol Podivín 
Oslavy podivínský Sokol uspořádal 

v  tamním Besedním domě v  předpo-
sledním říjnovém víkendu. Vstupní 
branou pro zvídavé návštěvníky byla 
výstava dokumentů a  fotografií, které 
mapovaly bohatou historii, ale i  sou-
časnost jednoty. V  odpoledních ho-
dinách byla zahájena slavností aka-
demie, která nabídla divákům bohatý 

program. Slavnostního zahájení se ujal 
starosta jednoty p. Ustohal spolu se 
starostou města Podivína p. Důbravou. 
Následovalo vystoupení hostů z  T. J. 
Sokol Břeclav, všech oddílů všestran-
nosti místní jednoty, taneční skupiny 
N.C.O.D., exhibice Armsportu, Odhod-
laných a  divadelního souboru. Hu-
debního doprovodu při slavnostním 

předání stuhy se zhostila místní DH 
Kosárek, která zakončila slavnostní od-
polední program svým koncertem. 

Ve večerních hodinách pokračovaly 
oslavy koncertem kapely WINDBAND. 
V  neděli pak bylo nejen pro děti při-
praveno loutkové divadélko Kašpárek 
s pohádkou O perníkové chaloupce. 

         Konečná Martina 
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Letošní vodácký rok pro nás začal 
8. 5. a  to tradičním otvíráním vody na 
Dyji. Jelo se z Nových Mlýnů přes Paliště 
v Nejdku až do Lednice. Navzdory nepří-
znivému počasí proběhla celá akce zdár-
ně a v poklidu. 

Pro hlavní vodáckou akci jsme zvolili 
Sázavu. Sjezd se uskutečnil v obvyklém 

Z činnosti vodáckého oddílu TJ Slavoj Podivín v roce 2022 
červencovém termínu. Startovalo se sa-
mozřejmě ze Stvořidel. Vody bylo zase 
málo, ale na to jsme si už poslední do-
bou docela zvykli. Zpestřením letošního 
splouvání byla návštěva vodáckého mu-
zea ve Zruči nad Sázavou, které někteří 
naši vodáci nechtěli opustit, protože tam 
podle jejich slov prý už taky sami patří ...

Jako poslední akcí na vodě bylo 3. 
9. zavírání vody. Za nádherného poča-
sí se jel klasický úsek zámecké Dyje se 
startem na Nových Mlýnech a  koncem 
v Lednici pod jízdárnou. 

Celkově se letošní rok vydařil. Účast 
byla tradičně vysoká a  jsme rádi, že se 
všechny akce podařilo uskutečnit v  po-

Sokol spolu v pohybu
Sokol spolu v pohybu je tradiční tý-

den společného sportování, který probí-
há v září po celé republice. Letos se do 
této aktivity zapojil opět i Sokol Podivín. 

Pro děti jsme uspořádali v  půlce září 
již 7. ročník Podivínského kolečka. Koleč-
ko na hřišti mateřské školky děti ve věku 
1-10 let zdolávaly na odrážedlech, kolech 
i  koloběžkách. Všichni se do závodění 
zapojili se sportovním nasazením a  na 
mnoha tvářích bylo při jízdě vidět radost 
z pohybu a soutěžení. Za odměny pro ví-
těze i všechny zúčastněné patří dík městu 
Podivín, místním podnikatelům (Čerpací 
stanice KM-Prona, Fruta, Pizzerie Tonny, 

Pneuservis Městecký, Řeznictví u  Rybků, 
VZP, Železářství Varmužovi) i naší zastře-
šující organizaci ČOS. Také bych chtěla 
poděkovat všem organizátorům, kteří 
neváhali strávit sobotní dopoledne za-
jištěním akce. Kromě dospělých pomoc-
níků se letos zapojila i  děvčata z  oddílu 
všestrannosti, která byla rovnocennými 
partnery dospělým organizátorům.

Další akcí sportovního týdne v Soko-
le Podivín byl 3. ročník cvičení pro ženy 
BODYFORM. Dvouhodinové cvičení pro 
krásná těla uspořádala Martina Konečná. 
Se cvičebními pomůckami bosu a over-
bally si přišla zacvičit desítka žen. 

Koho zajímají nejen naše akce mi-
mořádné, ale i pravidelná cvičení, rozvrh 
oddílů všestrannosti pro děti i  dospělé 
najde na webu, Facebooku, Instagramu 
i ve vývěsce Sokola Podivín. 

Martina Robošová
Foto: Helena Macánová
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Světový rekord míří do Podivína
O světový rekord v mrtvém tahu se v letošním roce postaral 

Vladimír Svoboda z Podivína, který letos oslavil sedmdesáté na-
rozeniny. V druhé polovině října se v Trnavě zúčastnil mistrov-
ství světa v silovém trojboji pořádaného federací GPC (Global 
Powerlifting Committee), na kterém závodilo 945 lidí z celého 
světa. Podivínskou posilovnu Gitu na závodech reprezentovalo 
šest lidí, kteří přivezli celkem čtrnáct medailí, konkrétně jede-
náct zlatých, dvě stříbrné a jednu bronzovou. Na soutěži trvající 
sedm dní se Svoboda zapsal i na další možné disciplíny. „Když 
už tam jedu, tak ať to stojí za to,“ okomentoval svoji účast. Na 
své konto si tak kromě zmíněného světového rekordu připsal 
ještě dvě zlaté medaile za dřep a mrtvý tah a dvě stříbrné me-
daile za silový trojboj a benchpress. 

Vladimír Svoboda rozhodně není žádným nováčkem – jeho 
jméno rezonuje celým světem silových sportů. Posilování se 
Svoboda věnuje už od svých pětadvaceti let. V roce 1990 otevřel 
v Podivíně v prostorách bývalé tělocvičny základní školy posi-
lovnu, kterou vede dodnes. Ve srovnání s jinými posilovnami ta 
podivínská funguje netradičním způsobem. Každý, kdo zaplatí 
měsíční vstupné, které díky symbolické částce, za kterou město 
Podivín prostory pronajímá, činí 400 Kč, dostane vlastní klíč. Ka-
ždý si tedy může přijít zacvičit podle svých časových možností 
– kromě nočních hodin je posilovna otevřená denně, víkendy 
a  svátky nevyjímaje. Od placení jsou osvobození žáci základ-
ní školy, důchodci a sportovci, kteří posilovnu reprezentují na 
závodech. „Z vybraného vstupného modernizuju vybavení po-
silovny a závodníkům hradím startovné, cestovné a ubytování 
v Česku a na Slovensku. Ještě před pár lety se všechno hradilo 
i v zahraničí,“ vysvětlil Svoboda.

Na svém kontě má Svoboda nespočet medailí z domácích, 
mezinárodních i světových závodů. 

Za zmínku stojí perlička, kdy na svých prvních závodech 
v Třebíči v roce 2005 obsadil třetí místo v benchpressu. „Závo-
dil tam i Zdeněk Srstka a Jiří Krampol, který mi předal stříbrnou 
medaili,“ doplnil s úsměvem sportovec.

Vladimír Svoboda je nejen závodník, vyzkoušel si i pozici po-
řadatele. Pod jeho vedením se v Podivíně konalo třináct soutěží 
mistrovství České republiky.

A jak se na závody připravuje? „Se silovým tréninkem začí-
nám asi čtyři měsíce před závodem. Cvičit chodím pravidelně 

třikrát týdně,“ doplnil. Ve zbytku roku cvičí rekreačně, aby se udr-
žel v kondici. Svůj tréninkový plán nezměnil už osm let. A je zřej-
mé, že mu vyhovuje. Ve svých sedmdesáti letech je díky tomu 
ve výborné formě. O tom svědčí i výkon zdvihu 163,5 kilogra-
mového závaží v kategorii M7 (muži nad sedmdesát let do 100 
kg) ve zmiňovaném mrtvém tahu, kterým se zapsal do historie 
světových rekordů.

Není to však jen o síle, jak by si spousta lidí mohla myslet. 
Velkou roli hraje také strategie. „Člověk musí odhadnout soupe-
ře a své možnosti a správně zvolit, kolik závaží si naloží, aby si 
nezpůsobil zranění. Bohužel ani mně se zranění nevyhnulo. Při 
závodech ve Francii v  roce 2018 mi praskl rotátor ramenního 
kloubu,“ zavzpomínal na nedávnou zkušenost.

Vladimír Svoboda však není prvním světovým rekordma-
nem, kterého podivínská posilovna odchovala. Řeč je o  Pet-
ru Petrášovi, který posilovnu navštěvoval šestnáct let, a  svými 
úspěchy také přispěl k jejímu věhlasu – v roce 2020 se stal světo-
vým rekordmanem v silovém trojboji. Mezi nové nadějné závod-
níky patří Martin Ondrišík, který měl svůj debut na mistrovství 
Evropy, kde získal stříbrnou medaili. „To je úspěch jako hrom. 
Mistrovství České republiky se kvůli nemoci bohužel zúčastnit 
nemohl, ale vzhledem k  výsledku na evropském mistrovství 
není vyloučeno, že by vyhrál,“ nešetřil chválou Svoboda. 

Aktuálně se Svoboda připravuje na Mezinárodní pohárovou 
soutěž, která se uskuteční na přelomu dubna a května příštího 
roku v Trutnově. 

Barbora Gabriela Skočíková

spolehlivé lodě a  ať všechny akce pro-
běhnou zdárně a bez větších problémů 
i v příští vodácké sezóně.

řádku a  ke všeobecné spokojenosti. 
Přejeme všem vodákům do dalšího roku 
hodně pevného zdraví, přízeň počasí, 

Za vodácký oddíl TJ Slavoj Podivín.
S vodáckým pozdravem AHOJ! 

 Petr Průdek  a  Josef Kynický
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